



**PfP CONSORTIUM OF DEFENSE ACADEMIES AND
SECURITY STUDIES INSTITUTES**



8th ANNUAL CONFERENCE

"Expanding and Enhancing the Partnerships: Further Steps After Istanbul"

**12-14 June 2005
Vienna, Austria**

The 8th annual conference of the „PfP (Partnership for Peace) Consortium of Defense Academies and Security Studies Institutes“ will take place in Vienna from 12-14 June 2005. The conference is co-hosted by the Austrian Ministry of Defence and takes place in a year of important anniversaries for Austria, such as 50 years member of the UN, 10 years member of the EU and finally, 10 years member of PfP.

Over the past decade, the changing nature of global security challenges and the structures of dealing with them have been far reaching and rapid. NATO Secretary General Jaap de Hoop Scheffer underscored this dramatic change in the Euro-Atlantic defence and security landscape mentioning at the Munich Security Conference this year „...for NATO ...*providing security in this new strategic environment means reaching out*“. This statement reinforces the conclusions of NATO's Summit in Istanbul where the Alliance's Heads of State and Government agreed to reinforce and expand NATO's network of partnerships, which include countries across Europe, the Caucasus, Central Asia, the Mediterranean and the Middle East.

In the early 1990's NATO made a dramatic decision to shift its focus from mutual defence to cooperation in dialog. Following from the success of the „Partnership for Peace (PfP)“ program, NATO established special relationships with Russia and Ukraine, added by the Mediterranean Dialog in the mid-1990's, and now working with other countries in Southeast Europe, and elsewhere on defence and security sector reform, conflict prevention, the protection of human rights, and other issues that promote the values and interests of the wider Euro-Atlantic community.

At Istanbul (28-29 June 2004) NATO launched a new phase in its partnership policy: more individualised cooperation with the countries concerned, a greater emphasis on defence reform, information sharing in the fight against terrorism and the proliferation of the Weapons of Mass Destruction.

The „Partnership for Peace Consortium of Defence Academy and Security Studies Institutes“ is a prime example of an effective and successful cooperation. The PfP Consortium has been endorsed by the Euro-Atlantic Partnership Council and NATO's Heads of State and Government as a key component of the PfP Training and Education Enhancement program.



**PfP CONSORTIUM OF DEFENSE ACADEMIES AND
SECURITY STUDIES INSTITUTES**



8th ANNUAL CONFERENCE

"Expanding and Enhancing the Partnerships: Further Steps After Istanbul"

"Building a Strategic Community through Education and Research"

**12-14 June 2005
Vienna, Austria**

Die 8. Jahreskonferenz des „PfP (Partnership for Peace) Consortiums of Defense Academies and Security Studies Institutes“ findet vom 12. bis 14. Juni 2005 in Wien statt. Diese Veranstaltung ist die größte sicherheitspolitische Konferenz, die vom österreichischen Bundesministerium für Landesverteidigung im Jahr der bedeutenden Jubiläen für Österreich – 50 Jahre Mitgliedschaft in den Vereinten Nationen, 10 Jahre Mitglied der EU sowie gleichzeitig 10 Jahre Mitglied in der Partnerschaft für den Frieden – veranstaltet wird. Als Gastgeber fungiert der Kommandant der Landesverteidigungsakademie Wien, General Raimund Schittenhelm.

Im vergangenen Jahrzehnt haben sich die sicherheitspolitischen Herausforderungen rasch und nachhaltig verändert. Die NATO hat diesem Umstand in dem Sinne entsprochen, dass man die Zusammenarbeit mit Staaten außerhalb Europas, wie etwa aus Zentralasien, dem Kaukasus und dem Mittleren Osten forciert. Seit den beginnenden 90er Jahren des 20. Jahrhunderts gibt es in der NATO eine Entwicklung vom reinen Verteidigungsbündnis zur Zusammenarbeit über den Dialog. Die „Partnerschaft für den Frieden (PfP)“, die Beziehungen zu Russland und der Ukraine, der „Mediterrane Dialog“ und nun die Zusammenarbeit mit südosteuropäischen Staaten im sicherheitspolitischen Bereich zur Konfliktverhinderung sowie zum Schutz der Menschenrechte spiegeln die erweiterten Interessen der „Euro-Atlantischen Gemeinschaft“.

Der NATO-Gipfel in Istanbul von 28. bis 29. Juni 2004 bezeichnete eine neue Phase in den partnerschaftlichen Beziehungen: engere Kooperation, Verstärkung der erforderlichen Verteidigungsreformen und Informationsaustausch im Kampf gegen den Terrorismus. Die diesjährige Veranstaltung in Wien soll vor diesem Hintergrund zur Bildung einer „Strategischen Gemeinschaft“ über sicherheitspolitische Forschung und Wissenschaft beitragen.

Aufgabe des „Partnership for Peace Consortium of Defence Academy and Security Studies Institutes“ ist es, im Geiste der „Partnerschaft für den Frieden“ durch eine Zusammenarbeit im nationalen und internationalen Bereich sicherheitspolitische Forschung und Wissenschaft zu verstärken.